Αρχαία Α’ Γυμνασίου
Ετοιμολογία των λέξεων




	
	Παραγωγή ουσιαστικών

	Α
	Από ουσιαστικά
	Από ρήματα
	Από επίθετα

	
	Υποκοριστικά

Σμίκρυνση της πρωτότυπης λέξης. 
	Περιεκτικά:

Το μέρος που περιέχει πολλά από εκείνα που φανερώνει η πρωτότυπη λέξη. 
	Τοπικά:

Τον τόπο όπου μένει ή εργάζεται το πρόσωπο που δηλώνει η πρωτότυπη λέξη. 
	που σημαίνουν:
1. το πρόσωπο που ενεργεί*
2. ενέργεια, πάθος, κατάσταση**
3. αποτέλεσμα ενέργειας***
4. όργανο ή μέσο****
5. τόπο*****
	Είναι αφηρημένα ουσιαστικά, γένους θηλυκού ή ουδετέρου και φανερώνουν ιδιότητα.

	
	Καταλήξεις:
· άριον
· ιον
· ίδιον
· ίς
· ίσκος
· ύδριον
· ύλλιον
	Καταλήξεις:
· (ε)ών
· ιά
	Καταλήξεις τοπικών:
· ιον
· (ε)ῖον
	*
· εύς
· ος
· της
· άς
· μών
· τήρ
· τωρ
	**
-σις
-σία
-ή
-ά
-ία
-(ε)ια
-ος
-μός
-(ε)τός
	***
-μα
-μη
-ος
	**** 
-τρον/         -θρον
-τρα/-θρα
-τήρ
-τηρία
-τήριον
-ανον
-άνη
-όνη
-ίς
	*****
-τήριον
-τρα
-τρον
-θρον
	Καταλήξεις ουσιαστικών που παράγονται από επίθετα:
· ία
· (ε)ια
· (ο)ια
· ος
· σύνη
· (υ)της
· (ό)της
· άς

	
	Παραδείγματα

	
	Παιδάριον
θυρίς
πυργίδιον
ξιφίδιον
	παρθενῶν
	λογ(ε)ῖον < λογεύς (=ομιλητής)
	
	

	
	
	
	
	
	

	Β 
	Παρώνυμα 

Πρόσωπο σχετικό με αυτό που δηλώνει η πρωτότυπη λέξη
	Εθνικά

Ουσιαστικά που παράγονται από κύρια ονόματα:
1. χωρών
2. πόλεων
τόπων
	Πατρωνυμικά

Ουσιαστικά που παράγονται από κύριο όνομα πατέρα ή μητέρας 
	Γονεωνυμικά

Ουσιαστικά που σημαίνουν το νεογνό του ζώου 

	
	Καταλήξεις παρωνύμων:
· εύς
· της [-(ί)της, -(έ)της,       -(ώ)της]
	Καταλήξεις εθνικών:
· ιος         [-(α)ῖος,  -(ε)ῖος,    -ῷος]
· εύς
· νός
· ῖνος
· της [-(ά)της, -(ιά)της,      -(ή)της, -(ί)της, -(ώ)της]
· ήσιος
	Καταλήξεις πατρωνυμικών:
· (ά)δης
· (ε)ίδης
· Ίων
	Καταλήξεις γονεωνυμικών:
· ιδεύς




	Παραγωγή ρημάτων

	από ονόματα
	από άλλα ρήματα
	από επιρρήματα ή επιφωνήματα

	Καταλήξεις:
· (ι)άω
· έω
· όω
· εύω
· σσω/ -ττω
· ζω
· άζω
· ίζω
· αίνω
· ύνω
· αίρω
· λω
	Μπορεί να σημαίνουν:
1. πράξη που μπορεί να γίνεται κατά την έναρξη: -σκω
2. πράξη που γίνεται συχνα ή με ένταση:      -άζω, -ίζω, -ύζω
3. έφεση, μεγάλη επιθυμία για εκείνο που δηλώνει το πρωτότυπο ρήμα:         -ιάω (-ιῶ), -είω
	



	Παραγωγή επιθέτων

	από ουσιαστικά
	από ρήματα
	από επιρρήματα 

	1. αυτόν που ανήκει σε εκείνο που δηλώνει η πρωτότυπη λέξη ή έχει σχέση με αυτό:
· ιος (-αιος, -ειος, -οιος, -ῷος)
· κος (-ακός, -ικός,        -υκός, -εικός)
2. ύλη ή (σπάνια) χρώμα:
· οῦς 
· ινος
3. τον κατάλληλο για εκείνο που δηλώνει η πρωτότυπη λέξη:
· (ι)μος
	
	




Σύνθεση


ναῦς (=πλοίο) + κλῆρος (=περιουσία, οικόπεδο) = ναύκληρος
σκῦτος (=δέρμα) + τέμνω (=κόβω) = σκυτοτόμος
λόγος + γράφω =λογογράφος
ξίφος + μάχομαι = ξιφομάχος







Παραγωγή


τρέφω --> τροφή
δίκη --> δικάζω --> δικαστής --> δικαστήριο
λέγω --> λόγος --> λέξη --> λεξικό
βαίνω --> βάση --> βάθρο --> βατός
τέμνω --> τομή --> τόμος






